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La Cooperativa
de Consum SANTOS BOADA:

Renovar-se o morir

El moviment cooperativista ha estat ofegat durant molts anys; la realitat, però, és
que no ha arribat a desaparèixer, malgrat els entrebancs que hi posà la «Ley de
Cooperativas» de 1942, que obligava la presència del clero i ei «Movimiento». Pera
nomenar les Juntes s'havia de presentar una terna i ei «Sindicato» elegia.

Ei 19 de desembre del 1974, «las Cortes de Franco» aprovaven una nova «Ley de
Cooperativas» que fou qualificada repetidament pels partidaris de i'Aliança Coope¬
rativa internacional, com a llei faltada d'independència.

Ara les coses han canviat. Sembla... que ei Parlament de Catalunya ha d'elabo¬
rar properament ia Llei de Cooperatives de Catalunya.

A Sant Feliu n'hi ha una de COOPERA¬
TIVA DE CONSUM: la Rvd. Sants Boada.
ES CORCÓ ha reunit el President de la
Junta Rectora, Sr. Joan Fontanella, l'ad¬
ministrador Sr. Caballé i l'ex-
administrador Sr. Jaume Puig, amb els
quals ha mantingut la següent conversa:

M.M. —Quins són els orígens de la
C.C.Rvd. Sants Boada?

J.P. —Va néixer de la fusió de dues
cooperatives, l'una la Sociedad Coope¬
rativa la Guixolense (fundada el 25 de
juny del 1898), l'altra, la Cooperativa
Obrera de l'Ateneo Social (fundada l'any
1908), el president de la qual era el
Rvd. Sants Boada. El 12 de juny del 1.939,
al saló d'espectacles «Victòria» es va fer
una reunió general entre els socis
d'ambdues cooperatives i es va acordar
la fusió amb el nom de COOPERATIVA
DE CONSUMO RVDO. SANTOS BOADA;
per l'Ateneo signaren l'acta Mariano
Serra, Josep Rallí, Albert Granolleras,
Agustí Viñas, Joan Feliu i Antoni Amet¬
ller. Per la Guixolense: Lluís Bussot, Ju¬
lio Nadal, José Rigau, Joan Vila, Fran¬
cisco Frigolé i Rosendo Reixach.
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La Junta va quedar formada així: Pre¬
sident, Antoni Ametller; Secretari, Ma¬
riano Saura i vocals: Joan Feliu, Agustí
Viñas, Rosendo Reixach i Francisco Fri¬
golé.

M.M. —Quins han estat fins avui els
presidents de la Junta Rectora?

J.F. —.. .després de l'Antoni Amet¬
ller ..., ahí, sí, en Claudi Isern, després el
mestre Rutllant, i per últim, l'actual, Joan
Fontanella.

MM. —Quins són els components de
l'actual Junta Rectora?

J.P. —El president és-en Joan Fonta¬
nella, el secretari en Miquel Saubi, el
vice-president Josep Anglada, i els vo¬
cals Antoni Vázquez, Daniel Oros, Josep
Forest i Pons Ragolta. Després hi ha el
Consell de Vigilància format per tres so¬
cis cooperativistes: Luís Vinyas, Josep
Pallí i Antoni Budó.

M.M. —Molta gent es pregunta el per¬
què d'aquest canvi d'imatge de la Coo¬
perativa. Com l'expliqueu?

Una cooperativa és una resposta
col·lectiva en funció de la Multa con¬

tra l'especulació, l'adulteració,
contra l'augment del cost de la
vida. La Idea de la cooperació és
reunir un potencial de compra de
molta gent per a poder comprar
més, I en conseqüència més barat,
I suprimir l'Intermediari.

J.F. —Tot això que a la gent li pot sem¬
blar estrany, ho va aprovar una Junta
Extraordinària de Socis que tingué lloc
el dia 9 de març del 1980. En aquesta
Junta vàrem acordar d'anar a la rees¬

tructuració de la botiga, perquè ens sor¬
tien competències i els socis es trobaven
amb el dilema que moltes coses eren
més cares aquí que a la competència.

A la reunió general jo, com a president,
vaig demanar que s'autoritzés els crèdits
necessaris per a anar en aquest canvi de
modalitat.

Abans, però, vàrem anar a uña cadena
i a una altra mirant les condicions, i com
a President vaig veure les possibilitats i
així ho vaig exposar a la Junta General.

M.M. —Personalment he sentit co¬

mentaris que us acusen d'haver-vos ve¬
nut a la cadena Aldi. És veritat?

J.F. —Això de cap manera, mai de la
vida. L'esperit cooperativista és el ma¬
teix; tenim la sucursal que continua
igual que abans, però gaudim dels ma¬
teixos preus que aquí.

M.M. —Quines són les causes que us
impulsaren a la reestructuració?

J.P. —El 1979 es va veure que els be¬
neficis havien baixat tant i tant, que và¬
rem veure que no podíem continuar així.

M.M. —A què creieu que fou degut
aquest descens dels beneficis?

J.F. —Sens dubte a la competència i a
les actuals estructures.comercials.

M.M. —El descens de beneficis no pot
ésser degut que hi hagi una sobrevalora-
ció de les despeses fixes del personal de
la cooperativa?


